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Cu plănui pe 4 luni îndeplinit
De la întreprinderea de foraj 

gaz metan Mediaş ni se comunică 
realizarea planului fizic pe 4 luni 
încă de la data de 12 aprilie. Ast
fel, angajamentele luate în cinstea 
zilei de 1 Mai au fost îndeplinite 
şi depăşite.

Măsurile luate pentru perfecţio
narea organizării producţiei şi a

muncii au permis creşterea pro
ductivităţii muncii cu 18,9 la sută 
I peste sarcina planificată, iar eco- 
inomiile suplimentare la preţul de 
f cost se vor cifra la circa 900 mii 
!lei.
'«Şţ Pe primele 3 luni şi planul de 
investiţii a fost realizat în pro- 

; porţie de 102,8 la sută influenţînd 
favorabil procesul de producţie.

I a  în ch id erea  ed iţiei La Atena în prelimi
nariile campionatului mondial de fotbal

GRECIA
Ieri după-amiază ’ reprezentativa naţională de fotbal a României a 

susţinut cea de-a treia confruntare în cadrul grupei I a preliminariilor 
campionatului mondial de fotbal. Unsprezecele nostru, avînd o bună 
comportare, a reuşit un merituos rezultat de egalitate pe terenul echipei 
Greciei. Rezultatul măreşte şansele echipei române pentru ocuparea pri
mului loc în grupa I.

Cele patru goluri ale partidei de ieri au fost marcate de Sideris (min. 
51) şi Dedes (min. 60) pentru gazde şi, respectiv, Dumitrache (min. 54 
şi 64)y

Echipa naţională a României a jucat în următoarea componenţă: Ră- 
ducanu — Sătmăreanu, Boc, Dan, Deleanu — Ghergheli, Dinu — Dem- 
brovschi, Ion Ionescu, Dumitrache, Lucescu.

Asimilări de produse 
şi sortim ente noi

întreprinderea de industrie 
locală din Mediaş introduce în 
fabricaţie patru tipuri noi de 
prize din bachelită şi siluminiu 
sub şi pe tencuială pentru insta
laţii de joasă tensiune; între
rupătoare cu priză; întrerupă- 

■ toare pară; cordoane electrice 
pentru ciocane de lipit şi asi
milări de diferite întrerupătoa- 

1  re cumpănă.
30 de bărci şi 15 hidrobiciclete vor sta în curind la dispoziţia 

vizitatorilor Dumbrăvii Sibiului

Pentru Maria Bratei şi Dumitra Andrei de la secţia covoare din 
Sălişte, aparţinînd cooperativei „Arta Sibiului“, arta ţesătoriei a 

devenit o pasiune
Foto: FR. NUSS
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Aspect din cadrul expoziţiei organizată în oraşul Milano cu maşini-
unelte româneşti

l e i i i i i i n s a i i H a H H

•  Prezenţe româneşti pe meridianele globului ©

Maşini-unelte. 
pentru Italia

Exporturile noastre, de maşini- 
unelte destinate prelucrării meta
lelor au cunoscut, în. ultimii ani, 
o dinamică ascendentă. Un exem
plu concludent în acest sens îl 
prezintă vînzarea acestor maşini 
(exceptînd strungurile) şi pe piaţa 
italiană. Dacă ar fi să ne referim 
la volumul livrărilor în cursul a- 
nului trecut, luînd ca bază de com
paraţie anul 1966, reiese că el a 
înregistrat o creştere spectaculoa
să, fiind în 1968 de 13 ori mai 
mate. Ritmul acesta de creştere 
deosebit de alert pe o piaţă cum 
este cea a Italiei, ţară cu o indus
trie de prestigiu în construcţia 
maşinilor-unelte, are la bază o se
rie de explicaţii.

Maşinile-unelte pentru prelucra
rea metalelor fabricate de uzinele 
româneşti au reuşit să se impună 
şi celor mai exigenţi beneficiari 
atît prin caracteristicile lor tehni- 
co-funcţionale înalte, cit şi prin 
marea lor productivitate.

Gama maşinilor fabricate în 
România este extrem de variată, 
extinzîndu-se asupra tuturor do
meniilor de prelucrare din cadrul 
unei uzine moderne. Sínt expor
tate maşini construite de uzinele 
„Strungul“—Arad, „Independen
ţa“ şi Uzina mecanică Sibiu, 
Uzina mecanică Cugir, Fabrica 
de maşini-unelte şi agregate 
Bucureşti. De făcut în acest sens 
o remarcă specială: exportul pe 
piaţa italiană cuprinde toată gama 
acestor maşini. Marea productivi
tate obţinută în industria româ
nească ca şi execuţia ireproşabilă 
a fiecărui produs în parte, livra
rea lor la timp au determinat u- 
nele firme din Italia să solicite 
uzinelor româneşti chiar şi ma
şini realizate sub licenţă italiană. 
Este cazul, pentru anul care a tre
cut, cu livrarea pe piaţa Italiei a 
maşinii de frezat şi alezat AF-85 
sub licenţă Ceruţi.

Colaborarea existentă între fir
ma „Maşinexport“ din Bucureşti şi 
reprezentanta sa pe piaţa italiană, 
firma milaneză „Vitali Machine“ a 
făcut ca numai în cursul primelor 
trei luni uzinele româneşti să în
registreze comenzi pentru 43 de 
maşini-unelte, din care 18 ma
şini de găurit de diferite tipuri,
8 maşini de frezat tip FU-400 şi 
FU-1, maşini de filetat interior 
Fl-16, shepinguri SH-800, maşini 
de alezat şi frezat AF-85. Aceste 
comenzi lasă să se întrevadă pen
tru lunile care urmează creşterea, 
în continuare, a exporturilor de 
maşini-unelte pe piaţa Italiei.

EUGENIU KEDVEŞ

Lucrări pe pajiştile naturale

„Săptămîna primăverii“
Elevii Şcolji ge

nerale nr. 4 din Ag
nita au participat 
cu entuziasm la ac
ţiunile organizate 
de şcoală în cadrul 
„Săptămînii primă
verii“. Printre aces
tea, merită a fi e- 
videnţiate lucrările

de săpare a gropi
lor şi plantatul a 
peste 2 500 pini pe 
o coastă dintre Ag
nita şi Bîrghiş, re- 
mareîndu-se în mod 
deosebit, printre al
ţii, elevii Letiţia 
Gavrea, Aurel Dră

guţ, Dieter Rau şi 
Monica Petrie. Tot 
în perioada respec
tivă a fost curăţat 
parcul şi amenajată 
grădina din incinta 
şcolii.

Prof. MARIUS
TÄRCHILA

Aliniamente de 
plopi pe drumuri 

şi şosele
în scopul estetizării şi pro

tecţiei drumurilor, şoselelor şi 
ariei agricole, ocoalele silvice 
din judeţul Sibiu au plantat în 
această primăvară 6 000 de 
plopi euro-americani, pe o în
tindere de 26 km.

S-au plantat aliniamente de 
plopi pe traseul Agnita —Bră- 
deni, Şomartin — Săsăuşi, 
Avrig — Poiana Neamţului, pe 
drumul Cisnădioarei etc. Lu
crările vor continua pînă la 15 
mai a.c.

Convorbire cu VAS ILE HANZU, 
primarul oraşului la Cisnădie

Fiind unul dintre oraşele tinere 
din judeţ, Cisnădia are de rezolvat 
numeroase probleme de interes e- 
dilitar privitoare la ridicarea con
tinuă a gradului de urbanistică. în 
acest sens am adresat cîteva în
trebări tovarăşului Vasile Hanzu, 
primarul oraşului Cisnădie, la ca
re ne-a răspuns cu amabilitate.

— Care sínt problemele ridi
cate de cetăţeni în campania 
electorală şi felul cum sínt re
zolvate?

— în cadrul marelui dialog cu 
cetăţenii oraşului au fost ridicate 
probleme multiple. Faptul că ora
şul nostru are încă multe sarcini 
de rezolvat pe linie edilitar-gospo- 
dărească este demonstrat şi de nu
mărul . mare de propuneri făcute 
de către cetăţeni. Astfel, din to
talul de 297 propuneri înregistra
te, 241 se referă la probleme de 
ordin edilitar.

S-a cerut insistent să fie luate 
măsuri pentru modernizarea de 
drumuri şi trotuare precum şi 
pentru întreţinerea celor existen
te. Să extindem zonele verzi, re
ţeaua de apă potabilă, să înceapă 
canalizarea oraşului şi să fie îm
bunătăţit iluminatul electric prin 
modernizarea unor reţele.

Apreciez că oamenii au fost rea
lişti şi consider că toate aceste 
propuneri trebuie să stea în aten
ţia Consiliului popular orăşenesc 
pentru a stabili soluţiile cele mai 
eficiente în vederea rezolvării lor;

— Ce alocaţii bugetare are 
Consiliul popular şi cum asi
gură rezolvarea problemelor 
gospodăreşti prin folosirea lor?

Pentru rezolvarea problemelor 
gospodăreşti Consiliul popular oră
şenesc are alocaţi la buget 1 145 000 
lei, din care la reparaţii curente 
de străzi şi trotuare 400 000 lei. 
Cu sumele alocate vom putea sa
tisface în bună parte cheltuielile 
legate de forţa de muncă salaria
tă (îndeosebi calificată), procurări 
de materiale şi utilaje.

O bună parte din aceste lucrări 
le avem contractate cu întreprin
derea de gospodărie orăşenească 
precum şi cu I.R.C. Sibiu pentru 
care s-au depus documentaţiile ne
cesare. Solicităm I.R.C. Sibiu, ca 
singura întreprindere specializată 
pentru asfaltări, să vină în spri
jinul nostru cît mai curind pentru 
efectuarea lucrărilor de asfaltare 
a trotuarelor şi pentru reparaţia 
străzilor. De asemenea, I.G.O. Cis
nădie trebuie să insiste la organul 
tutelar pentru a rezolva problema 
numărului mediu scriptic la mă
turători, deoarece în prezent are 
asigurat numai jumătate efectiv 
în raport cu volumul de lucrări.

Ţinînd seama de cerinţele ora
şului, noi ne-am propus încă de 
la începutul anului să folosim cît 
mai judicios fondurile alocate, să 
creştem eficienţa lor prin atrage
rea cetăţenilor la executarea inşi 
multor lueţări prin muncă volun- 
tar-patriotică.

Ar fi bine ca prin grija direc
ţiei de specialitate să ni se asi
gure utilaje pentru lucrările de 
întreţinere a drumurilor, cu care 
am putea să îmbunătăţim mult 
starea lor.

— Ce se va întreprinde în 
acest an prin munca patriotică 
a cetăţenilor?

— Locuitorii din oraşul texti- 
liştilor au dovedit cu nenumărate 
prilejuri hotărîrea lor de a parti
cipa la efectuarea unor lucrări 
prin muncă patriotică. Avem în 
acest sens o experienţă acumulată 
în decursul anilor în unele car
tiere şi străzi pe care vrem să o 
generalizăm. Astfel, ne-am propus 
să realizăm cu muncă patriotică 
întreţinerea a peste 22 000 m p 
drumuri, să construim 4 420 m p 
trotuare, să efectuăm lucrări de 
întreţinere a zonelor verzi şi al
tele, care vor totaliza suma de 
549 000 lei, angajament ce ne pro
punem să-l depăşim.

Vom merge în continuare pe li
nia construirii de trotuare din da
le de beton. Acestea sínt confec
ţionate de către cetăţeni. Astfel, 
o bucată ne costă circa 3 lei, faţă 
de 15 lei cît ne-ar costa dacă am 
face plata integrală. Şantierele de 
lucru au fost organizate încă din 
luna februarie, iar pînă în pre
zent s-au confecţionat 3108 bu-

(Gontinuare to pag. a Hl-a)

Convorbire consemnată de 
MIRCEA GATANÄ

Pregătiri de sezon

Pete albe 
în producerea 
de masă verde

. în vederea sezonului cald, la 
T.A.P.L. Mediaş se fac intense 
pregătiri. După cum ne spunea 
Petre Porumbăceanu, directo
rul T.A.P.L., au fost luate mă
suri din timp pentru amenaja
rea grădinilor de vară. Astfel, 
la grădina „Tîrnava“ întregul 
mobilier este asigurat, iar ame
najarea terasei supraetajate va 
mări capacitatea ei, ajungînd 
în total la 800 locuri; la grădi
na „Transilvania“ prelata va 
fi înlocuită cu geam armat, iar 
capacitatea va creşte cu 40 de

locuri; la „Luntraşul“ amena
jările au fost terminate, iar în 
ziua de 17 aprilie grădina va 
fi deschisă.

cuvînt. De altfel, conducătorul u- 
nităţii ne mărturisea că nici nu 
există un plan de acţiuni pe pă
şuni şi fineţe. Acelaşi preşedinte 
ne spunea că „producţia păşunilor 
este extrem de scăzută“. Deci, cu 
toate că se ştie că producţia de 
masă verde este derizorie, cu toate 
că se cunosc consecinţele directe 
ale acestei situaţii asupra reali
zării producţiei animaliere, condu
cerea cooperativei agricole din 
Păuca stă cu mîinile în sin, aştep- 
tînd să vină Direcţia agricolă ju
deţeană să întreprindă acţiunile 
care cad în sarcina ei.

Cooperatorii din Scorei au în fo
losinţă obştească o suprafaţă de 
1 142 hectare păşune şi 892 hecta
re fineţe naturale. Specialistul 
cooperativei agricole, inginerul 
Liviu Blaga, ne arăta un cuprin
zător plan de acţiuni pe păşuni 
şi fineţe: curăţiri pe 400 hectare 
păşune, distrugeri de muşuroaie 
pe 50 hectare, defrişări pe 30 hec
tare, fertilizări pe 50 hectare cu 
îngrăşăminte chimice şi pe 25 
hectare prin tîrlire. „Am efectuat 
pînă în prezent curăţiri pe 180 
hectare păşune şi distrugeri de 
muşuroaie pe 10 hectare. Am fi 
vrut să facem şi alte lucrări, dar 
sintern prinşi pînă peste cap cu 
însămînţările“.

E drept, însămînţările culturilor 
de primăvară trebuie să se situeze 
pe prim plan în această perioadă. 
Dar la Scorei însămînţările sínt 
mult rămase' în urmă. Deci, cum 
s-ar spune, nici în căruţă, nici în 
teleguţă, ci doar cu întîrzieri în 
executarea tuturor lucrărilor. Poa
te fi explicată o atare situaţie 
prin „condiţiile' mai grele de lu
cru în teren“? Fără îndoială că, 
fiind situat în imediata apropie-- 
re a muntelui, Scoreiul are condi
ţii specifice de teren şi de climă. 
Dar chiar în aceste condiţii se pu
teau aplica îngrăşăminte chimice 
pe păşuni şi fineţe, se puteau e- 
fectua şi celelalte lucrări planifi
cate, precum şi alte lucrări care 
să contribuie la îmbunătăţirea 
condiţiilor de exploatare a pajişti
lor naturale.

GH. GRADINARU

Unităţile agricole socialiste din 
judeţul nostru dispun de o puter
nică bază materială pentru dez
voltarea zootehniei. Suprafeţe în
tinse ocupate cu pajişti naturale 
oferă condiţii deosebit de favora
bile pentru obţinerea unor furaje 
cu mare valoare nutritivă şi în 
cantităţi mai mult decît suficiente 
pentru acoperirea necesarului în
scris în balanţele furajere anuale.

Cooperativa agricolă din Ludoş 
posedă 281 hectare păşune şi 465 
hectare fineţe naturale. Fără în
doială că pe undeva, prin serta
rele preşedintelui, va fi existînd 
o „planificare“ a lucrărilor de exe
cutat pe păşuni şi fineţe, pe care 
însă nu am avut posibilitatea să o 
vedem. Dar conducătorul acestei 
unităţi, loan Săuchea, ne relata 
că pe pajiştile naturale nu s-au 
făcut nici un fel de lucrări în a- 
fară de „curăţirea“ a 165 hectare 
păşune. La adunarea generală de 
dare de seamă din anul acesta 
cooperatorii au votat în unanimi
tate o hotărîre prin care toţi po
sesorii de animale sínt obligaţi să 
efectueze, pentru îmbunătăţirea 
pajiştilor naturale, 7 zile-muncă 
pentru fiecare taurină mare, 3 zi
le-muncă pentru fiecare taurină 
mică şi 2 zile-muncă pentru fie
care ovină scoasă pe păşune în 
acest an. Şi întrucît membrii coo
peratori din Ludoş au, în proprie
tatea lor personală cca. 750 tau
rine şi 3 000 ovine, înseamnă că 
pe pajiştile naturale de pe raza 
comunei se puteau executa lucrări 
într-un volum de cca. 9 750 zile- 
muncă. Dar, după spusele preşe
dintelui unităţii, pînă în prezent 
nu s-a efectuat nici o lucrare de 
îmbunătăţire a pajiştilor naturale 
prin contribuţia ■ cooperatorilor. 
Deci hotărîrea adunării generale 
este formală atîta timp cît nu se 
pune în practică. Nepăsarea mani
festată de consiliul de conducere 
în privinţa executării lucrărilor de 
îmbunătăţiri pe păşuni şi fineţe 
este cu atît mai condamnabilă cu 
cît producţia marfă la lapte de 
vacă realizată pe primele trei luni 
ale acestui an la cooperativa agri
colă este de numai 25 litri de la 
fiecare din cele 133 vaci furajate.

Preşedintele cooperativei agri
cole din Păuca, Vasile Gligor, ne 
relata că pe păşunile unităţii nu 
s-au executat decît „ceva cură
ţiri“ pe 40 hectare. Despre aplica
rea îngrăşămintelor chimice, a în
grăşămintelor naturale — nici un
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Fenomene negative 
în comerţul sibian
•  I. C- S. Alimentara Sibiu cu 6,5 mi
lioane sub plan o Deservirea civili
zată —*o necesitate © Fondul de 
marfă, reflectare a cererii de consum

Anul trecut, în judeţul nostru 
au existat serioase deficienţe în 
realizarea planului de casă. Cir
culaţia bănească planificată a fost 
depăşită în fiecare lună. Din di
feritele analize făcute în scopul 
îmbunătăţirii situaţiei amintite 
s-au luat o serie de măsuri ope
rative şi de perspectivă, în special 
pentru asigurarea comerţului cu 
fondul de marfă corespunzător şi 
prin aceasta pentru mărirea volu
mului desfacerilor de mărfuri.

Era de aşteptat, deci, ca anul 
acesta lucrurile să evolueze în 
bine, să apară o circulaţie bă
nească echilibrată. în comparaţie 
cu anul trecut, s-au făcut intr-ade
văr unele progrese, dar nu în mă
sura realizării planului stabilit. 
Astfel, la finele primului trimes
tru apare o nerealizare a planului 
de încasări într-o proporţie destul 
de mare, peste 14 milioane lei. 
Acest lucru este datorat îndeosebi 
nerealizării planului de desfacere 
de către unităţile comerciale de 
stat şi cooperatiste.

Judeţul nostru are o bogată re
ţea de magazine de desfacere a- 
parţinînd atît comerţului de stat 
cît şi celui cooperatist. Prin forma 
de organizare, în special în între
prinderile comerciale de stat (în- 
lăturîndu-se întreprinderile inter
mediare cu ridicata) legătura între 
comerţ şi industrie a fost mai bine 
asigurată. Se impunea doar o mai 
bună cunoaştere a cerinţelor con
sumatorilor pentru îmbunătăţirea 
fondului) de marfă atît în ce pri
veşte structura cît şi volumul. Or, 
tocmai în această privinţă, în spe
cial în lunile ianuarie şi februa
rie, a existat o insuficientă pre
ocupare. Din această cauză au lip
sit din magazine mărfuri solicitate 
de populaţie iar nerealizările nu 
au mai putut fi recuperate în luna 
următoare, deşi în martie desface
rile s-au înviorat mult.

Cele mai mari nerealizări s-au 
datorat comerţului alimentar. Bu
năoară I.C.S. Alimentara din Si
biu a contribuit la nerealizarea 
încasărilor din desfacerea mărfu

rilor cu peste 6,5 milioane lei, iar 
unitatea similară din Mediaş cu 
aproape 4 milioane lei. Şi toate 
acestea, în mare parte datorită ne
glijenţei şi lipsei de responsabili
tate a celor puşi să facă comerţ. 
La I.C.S. Alimentara Sibiu, de 
exemplu, mărfuri de largă solici
tare au lipsit din magazine dato
rită faptului că gestionarii nu s-au 
grăbit să facă comenzile către de
pozite. La 14 martie, de pildă, la 
magazinul 125 nu se găsea nici 
un sortiment de preparate din 
carne, iar la magazinul 124 la ace
eaşi dată exista doar un singur 
sortiment de salam.

Fenomenul acesta se petrece şi 
invers, de multe ori. Comenzile 
depuse de magazine sínt onorate 
cu mari întîrzieri de către depo
zite, deşi âparţin aceleiaşi între
prinderi. O comandă a magazinu
lui 113 din cadrul I.C.S. Alimen
tara Sibiu, depusă la 27 februarie, 
nu a fost nici pînă la 6 martie 
trimisă magazinului, deşi se soli
citau făină albă, biscuiţi şi ulei, 
mărfuri ce nu pot lipsi dintr-un 
magazin alimentar.

Întîrzieri de săptămîni în trimi
terea mărfurilor comandate se 
produc foarte des la unităţile coo
peraţiei de consum. Dar, aici 
cele mai frecvente deficienţe se
sizate de altfel de fiecare dată,

(Continuare tn pag. e Ill-a) 

CORNELIU DAN

Preocupări edilitare
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Un cintec nou. . .

Gheorghe Gruiţă, operator 
la cinematograful „Popular“ 
din Cisnădie s-a dus la 
restaurant cu nişte prie
teni. După ce s-a înfierbîntat, 
cică a simţit cum creşte în el ca 
o varză pofta să spargă. Şi, ca 
să-şi potolească năbădăile, a 
trecut la lucru. Prima repriză 
a dat-o la casa de cultură. A 
făcut praf un geam şi s-a ales 
cu mîinile tăiate. Apoi a luat-o 
pe altă stradă, făcînd geamurile 
de la case ţăndări. Şi-a mers el 
aşa pînă la ... miliţie. De-atunci 
prietenii îi cîntă:
„Aseară vîntul bătea, măi, 
Gruiţă geamuri spărgea 
Şi-ar fi spart şi-un milion,
Dacă n-avea ghinion, măi . . ;

„Pentru încă puţini 
dolari în plus“

Era duminică seara, în 13 
aprilie, zi cu ghinion pentru tî- 
nărul Nicolae Verdeş din Si
biu, str. Şerpuită nr. 14. Cum 
£l este angajat la C.F.R., a în
cercat nişte manevre cu bilete 
pentru film. Le cumpăra cu 2 
şi 3 lei şi le vindea cu 4, 5. 
După client . . .  Cînd a fost 
prins cu mîţa-n sac, le-a făcut 
salată, rupînd 20 de bucăţi. 
Făcîndf cunoştinţă cu un lucră
tor de miliţie, a început să se 
lamenteze: „Dom’ şef ! Eu sínt 
băiat serios, bine văzut la 
slujbă. Nu-mi faceţi deranju- 

. . .  Şi pentru ce, mă rog ! 
Tocmai „Pentru cîţiva dolari în 
plus“? . . .

Cu ocaua mică,,.
Pe Elisabeta Marinescu Paş- 

tiu din comuna Jina o păştea, 
se vede treaba, „ghinionul“. 
Fiind femeie foarte descurcă
reaţă, s-a străduit din toate pu
terile să se îmbogăţească repe
de. în calitate de gestionară la 
un magazin pentru lucrătorii 
forestieri, fura ca-n codru şi 
vindea cu suprapreţ. Şi iac-aşa, 
încetul cu încetul, s-a adunat. 
Cam- pentru 6 luni de închi
soare, cit are de executat.

Intrat la apă
Lui Constantin Mitală din 

Braşov, care era elev la o şcoa
lă tehnică din Bucureşti, îi 
plăcea grozav să se ştie pe post 
de poznaş. Şi făcea flăcăul fel 
de fel de şotii. Cea mai nostimă 
dintre ele a fost ultima. A fă
cut-o în restaurantul „Jiul“ din 
Sibiu, unde se afla cu mai 
mulţi prieteni. A văzut el la o 
masă vecină un cetăţean ame
ţit de băutură care sta cu capul 
pe masă. Şi ca să se convingă 
că acesta e „făcut“ i-a turnat 
nişte bere pe cap. Să vadă „dacă 
hainele respectivului intră la 
bere“. Hainele nu ştiu dacă au 
intrat, dar stăpînul lor, după 
nişte drojdie şi rom s-a simţit 
ofensat să mai reacţioneze la 
nişte bere. Drept pentru care 
Mitală i-a luat servieta şi par
desiul şi a plecat. Apoi, a mai 
luat şi . . .  3 ani de închisoare. 
Deşi la judecată făcea nazuri, 
Că nu prea înţelege. Cum a- 
dică? Hainele celui de la care 
furase nu intraseră nici la bere, 
şi el să intre un-doi la ... apă?

Rubrică redactată de 
MARIN NIŢA

Depoul pentru tramvaie al I.T.S.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Pentru încă 

puţini doiari (orele 9,00; 11,30;
14,30; 17,00; 19,00; 21,00); ARTA: 
Apoi s-a născut legenda (orele 
10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30; ' 
20,30); TINERETULUI: Primăvara 
pe Oder (orele 10,00; 12,00; 14,30; 
16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Profe
sioniştii (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16,30’; 19.00; 21,15); TINERETU
LUI: Cuţitul în apă (orele 10,00;
16,30; 18,30; 20,30); UNIREA:
Lustragiul (orele 10,00; 16,00;
18,00; 20,00)

CISNĂDIE: POPULAR: Panto
ful cenuşăresei (orele 11,00; 14,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Neînţelesul 
(orele 10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

SPO R T
Campionatul judeţean

O NEPREZENTARE: 
SPARTA MEDIAŞ!?!

A patra etapă a returului a fur
nizat jocuri disputate, mai specta
culoase decît în etapele anterioare 
şi de nivel tehnic mai ridicat. în 
mod deosebit s-au impus partidele 
Textila Cisnădie — Elastic, Unirea 
—• Metalul I.O.S. şi Metalurgica—• 
C.F.R. De remarcat invincibilitatea 
pe teren propriu a Textilei Cis
nădie care şi de data aceasta a în
vins la scor pe Elastic, aceasta a- 
flată la prima înfrîngere.

Regretabil faptul că echipa 
Sparta, care are terenul suspendat, 
nu s-a prezentat la partida cu In
dependenţa. Aşa că metalurgiştii 
sibieni cîştigă cu 3—0.

METALURGICA SIBIU — C.F.R. 
SIBIU 1—1

Joc frumos încheiat cu un just 
rezultat de egalitate. Punctele au 
fost înscrise de I. Vlad (min. 62)

pentru ceferişti şi C. Vlad (min. 
73) pentru metalurgişti. A condus 
bine A. Tudor (Sibiu).

GH. TOPÎRCEANU coresp.

UNIREA TALMACIU—METALUL 
I.O.S. SIBIU 0—0

Gazdele au dominat mai mult, 
dar n-au reuşit să concretizeze 
deşi au avut cîteva ocazii favora
bile. Competent arbitrajul lui A. 
Danilovici (Sibiu).

H. BICHIŞ coresp.

TEXTILA CISNĂDIE — ELASTIC 
SIBIU 4—0

Cu un portar slab, arcurarii au 
trebuit să cedeze şi încă la un 
scor concludent. Au înscris Haupt- 
korn (min. 18 şi 54), Balaban 
(min. 41) şi Opriş (min. 89). A 
condus mulţumitor V. Şerban (Me
diaş).

I. ANDREI coresp.

AUTOMECANICA MEDIAŞ — 
CARPAŢI MÎRŞA 2—0

în lupta pentru evitarea zonei 
retrogradării, medieşenii au reali
zat o preţioasă victorie prin punc
tele realizate de Görfy (min. 38) 
şi Marin Olteanu (min. 77). Bun 
arbitrajul prestat de N. Vinţan 
(Sibiu). *

CARBOSIN C. MICA — TEXTILA 
MEDIAŞ 3—2

Toate golurile s-au înscris în 
a doua repriză prin Cosma (min. 
73 şi 85) şi Cîndea I (min. 80) 
pentru învingători şi respectiv de 
Laurenţiu (min. 51) şi Vlad (min. 
54). Al. Predoiu (Mediaş) a condus 
cu competenţă.

Z. PETERFYj

PROGRESUL AGNITA—RECORD 
MEDIAŞ 1—2

Ultima clasată, Progresul, a ce
dat pe teren propriu în faţa frun
taşei clasamentului. Punctele me- 
dieşenilor au fost înscrise de Ba
ban şi Făcălău.

f zvotltf perforniâiiţei sportive
în coloanele ziarului „SPOR

TUL" am citit cu cîtva timp în 
urmă un articol mai mult melan
colic decît trist, intitulat: „Unde 
sínt zăpezile de altădată“, în care 
autorul se referea la sportul de 
performanţă sibian ajuns într-un 
stadiu de „pîlpîire“.

Nu-mi însuşesc întrutotul punc
tul de vedere al semnatarului ar
ticolului mai sus amintit, dar con
sider că se cade să fie rediscutată 
această problemă.

Cînd se analizează capitolul 
„lipsuri“ este bine să se plece de 
la cauzele care le-au determinat; 
în acest sens, nu am calitatea să 
fac o analiză, dar încerc să-mi 
spun părerea asupra situaţiei 
sportului de performanţă şcolar 
din oraşul Sibiu.

Este cunoscut drumul lung şi 
anevoios care trebuie parcurs de 
către sportiv şi profesor sau _ an
trenor, pentru a atinge graniţele 
unei performanţe. Cine face acest 
lucru, sau mai corect, cîţi fac a- 
cest lucru?

Municipiul Sibiu are 2 şcoli 
sportive şi cîteva secţii din clu
buri sau asociaţii, care se ocupă 
de depistarea, selecţia, creşterea, 
instruirea şi perfecţionarea copii
lor şi juniorilor elevi. Acest ma
terial uman reprezintă „baza de 
masă a sportului de performanţă“. 
De această bază de masă depinde 
„producţia“ în sportul de perfor
manţă.

Din informaţiile pe care le am, 
în fiecare grupă sau echipă exis
tă doar 2—3 sportivi cu perspec
tive certe de a deveni performeri, 
ceea ce în procente înseamnă 6— 
7 la sută, iar raportat la totalul 
elevilor cuprinşi în pregătire în 
întreg oraşul cifra atinge numai 
100—105 viitori sportivi de per
formanţă. Fără îndoială numărul

este foarte mic, dacă mai socotim 
că din aceştia doar 3—4 vor atinge 
valori de nivel internaţional.

Care e cauza? Problema depis
tării, selecţiei şi a frecventării an-
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trenamentelor este lăsată în exclu
sivitate pe seama celor 30—40 
profesori şi antrenori, care au a- 
ceastă menire. Cu alte cuvinte te
zaurul acesta al bazei de masă a 
sportului, care hotărăşte soarta ce
lui de performanţă, îl au în grijă 
profesorii de la cele 2 şcoli spor
tive şi cei cîţiva antrenori care se 
ocupă de juniori.

Se pun în mod firesc întrebă
rile : pregătirea sportului de per
formanţă este doar sarcina unui 
mănunchi de specialişti? Ceilalţi 
profesori de educaţie fizică nu sínt 
interesaţi de această problemă? 
Care e contribuţia lor pentru spor
tul de performanţă? E ca şi cum 
un inginer agronom s-ar interesa 
numai de însămînţarea griului, iar 
celelalte lucrări, pînă la seceriş, 
nu ar fi în grija lui.

Profesorul de educaţie fizică din 
şcoala generală, profesională sau 
liceu, este SINGURUL care cu
noaşte cel mai bine pe FIECARE 
elev. El este factorul hotărîtor care 
determină numărul şi calităţile 
elevilor care fac sport de perfor
manţă. Fără contribuţia directă a 
profesorului de educaţie fizică din 
şcoală ne vom zbate şi pe viitor în 
anonimat, pentru că cei 30—40 
profesori şi antrenori nu-i pot „ve
dea“ şi „trece“ prin „sită“ pe toţi 
cei 25 000 elevi din oraşul nostru.

Singura soluţie este îndrumarea 
elevilor spre secţiile şcolilor spor

tive sau cluburi şi asociaţii urmă- 
rindu-se frecvenţa lor, realizarea 
unui număr de sportivi obligato
riu pe fiecare şcoală. La acestea 
trebuie să se adauge preocuparea 
inspectorului şcolar pentru educa
ţie fizică de a profila şcolile pe 
anumite ramuri de sport.

Prof. GHEORGHE BODESCU

P r o iîo s iic u l
nostru Ia concursul Pronosport 

nr. 16 din 20 aprilie 1969
I. U.T. Arad — Jiul ’1

II. Politehnica Iaşi — Dinamo Buc. 1
III. „U“ Craiova — Vagonul 1
IV. Petrolul — Progresul X
V. Crijul — Dinamo Bacău X

VI. F.C. Arge? — „U“ Cluj 1
VII. Atalanta — Internazicnale 2

VIII. Fiorentina — Torino 1
IX. Juventu9 — Verona 1
X. Lanerossi — Palermo X

XI. Pisa — Cagliari 2
X II. Sampdoria — Bologna X

X III. Varese — Napoli X

„S in tem  adepţii 
în trece rilo r in te r
n a ţio n a le“
interviu cu conducătorii clubului 
T.S.V. Aufderhöhe 1877 Solingen
' După întîlnirea amicală de na- 
taţie de la Mediaş, Johannes Stolz 
şi Fred Wacholder, conducătorii 
delegaţiei vest-germane, ne-au de
clarat:

— Nu ne-am aşteptat la o ase
menea primire, deşi auzisem mul
te despre proverbiala ospitalitate 
românească. Atît organele locale, 
organizatorii întîlnirii, cît şi pu
blicul ne-au înconjurat cu atenţie 
şi amabilitate.

— Care este opinia dvs. despre 
confruntările internaţionale între 
sportivi, între echipe?

— Avem în pregătire sportivi 
pentru Olimpiada din 1972. Con
cursurile internaţionale amicale 
contribuie în primul rînd la veri
ficarea gradului de pregătire a 
acestora, la cunoaşterea reciprocă, 
la legarea de prietenii, care rămîn 
de obicei pe toată viaţa. întreţi
nem legături cu Iugoslavia, Ceho
slovacia, Franţa, Anglia etc.  ̂ şi 
sîntem bucuroşi că am reuşit şi o 
întîlnire, pe cît de plăcută.pe atît 
de izbutită, cu sportivii din Ro
mânia. Aşteptăm cu interes re
vanşa din toamnă la Solingen 
(F.W.).

— De altfel am fost întrebaţi 
aici dacă am fi dispuşi la întîlniri 
şi în alte discipline cu sportivii 
judeţului Sibiu. Sínt sigur că ase
menea întreceri vor suscita un viu 
interes la noi (J. S.).

— în acest sens, mă fac cu mul
tă plăcere mesagerul propunerilor 
dv. pentru stabilirea unor întîl
niri tradiţionale şi la atletism, 
gimnastică, handbal şi fotbal 
(F. W).

— Cum apreciaţi nivelul tehnic 
al confruntării ce abia s-a înche
iat ?

— Mediaşul şi Sibiul prezintă 
o formaţie omogenă, mai aleŝ  la 
copii. Mi-au plăcut Ion Miclăuş, 
Liadore Covaci şi Mihai Moldo
van şi mă declar mulţumit de e- 
voluţia speranţei noastre Heidi 
Heidenreich. în general — a în
cheiat F. Wacholder — au evo
luat înotători cu reale posibilităţi 
şi sínt convins că şi de o parte^ şi 
de alta, într-un viitor nu prea în
depărtat, aceste elemente se vor 
afirma chiar în confruntări inter
naţionale.

Convorbire consemnată de 
prof. N. DEMBIŢCHI
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Foto: ION MICLEA

în perioada de la 17—19 aprilie vremea va fi schimbătoare cu 
cer temporar noros. Vîntul va sufla slab pînă la potrivit din sec
torul nord-vestic. Temperaturile minime vor fi cuprinse între 
1 grad şi 3 grade iar cele maxime între 8 şi 12 grade, Ideal mai 
ridicate. Dimineaţa se va semnala ceaţă locală.

Iată, deci că primăvara care pînă în prezent s-a dovedit destul 
de capricioasă, instabilă, dă primele semne de ameliorare, deci se 
creează condiţii ca circulaţia rutieră să se desfăşoare normal.

în sensul celor de mai sus recomăndâm conducătorilor auto ca, 
în caz de survenire a unui defect la autovehiculul pe care îl con
duc, să-l scoată în afara părţii carosabile a drumului public. 
Această măsură este valabilă atît pe timpul zilei cît şi pe timpul 
nopţii.

Pe timpul zilei orice vehicul care staţionează pe partea carosa
bilă este un impediment în desfăşurarea cursului normal al cir
culaţiei, în fluiditatea ei îndeosebi pe şoselele cu un trafic intens. 
Pe timpul nopţii este necesar ca autovehiculele să fie scoase în 
afara părţii carosabile, iar în cazul că este imposibil a se efectua 
această manevră, autovehiculul trebuie luminat şi tras cît mai 
mult pe partea dreaptă a drumului în cazul că autovehiculul este 
neluminat se creează un real pericol pentru comiterea de accidente.

GHEORGHE DOBRIŢA

M i i

gira tor ic pentru 
văiindustria

mQCuptor de tratramente ten
mice cu atmosferă controlata

•oMastna de format cu cap 
aruncător pt. mecanizarea o-
perat iilor de f in tu f'

nătofii.

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
bperaţiunca San Gennaro (orele 
18.00 şi 20.00).

BAZNA BAI: Heidi (orele 17,00 
şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Zoltán Kâr-
páty (orele 17,00 şi 19,00).

COPŞA MICA: POPULAR; Un 
dolar găurit (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST; 
Becket (orele 17,00 şi 19,00).

TELEVIZIUNE

17.30 Telex TV.
17,35 Pentru elevi. Consultaţii la 

fizică (clasa a VIII-a).
18,05 Limba rusă. Lecţia 53.
18.30 Studioul pionierilor.
19.00 Telejurnalul de seară.
19.30 Tele-universitatea.
20.00 „Tinere talente“ emisiune 

muzical-coregrafică.
20.30 Seară de teatru; „Fotografii 

mişcate“ de Ilie Păunescu.
21.15 Muzică uşoară. Selecţiuni din 

spectacolul secţiei de estra
dă a ansamblului „Ciprian 
Porumbescu“ din Suceava.

22.15 Lira: Mihu Dragomir — 
evocare.

22,50 Telejurnalul de noapte.
23.00 închiderea emisiunii.

11.00 Limba germană. Lecţia 51 
(reluare).

11,30 Pentru elevi. Consultaţii ia 
limba română 
(clasa a VIII-a).

12.00 închiderea emisiunii de di
mineaţă.

TEATRU
La Teatrul -de stat din Sibiu,

ora 19,30, spectacol cu piesa Vice
versa de Ştefan Haralamb.

Artistul emerit Costel Rădulescu, Adina Raţiu şi Mircea Hîndorea- 
nu intr-o scenă din prima parte a spectacolului cu piesa Viceversa

PRONOEXPRES
Concursul nr. 16, din 16 aprilie

Extragerea I: 43, 20, 32, 39, 9, 11 Extragerea a Il-a: 38, 4, 11, 26, 3, 
Fond de premii 401923 lei 40, 14

Fond de premii 327 166 lei

M U Z E U L  B R U K E N T H A L
angajează de urgenţă:

— 2 secretari-dactilografi cu studii corespunzătoare şi de 
preferinţă cu vechime

— pompieri şi paznici
— muncitori necalificaţi.

In limita dispoziţiilor legale se plăteşte abonament de transport.

Cooperativa „ îm b răcăm in tea“  Sibiu
angajează de urgenţă:

— o dactilografă.
Condiţii: şcoala medie şi să cunoască maşina de scris sau 

să aibă cel puţin 3 ani de dactilografie pînă în anul 1968 şi 7 
clase elementare.

Informaţii la biroul personal al cooperativei.

Industria laptelui Sibiu
strada 11 Iunie nr. 69, angajează:

— şef birou contabilitate
— contabili
— mecanici auto, pentru lucrare determinată. 

Informaţii se primesc la biroul personal de la sediul
întreprinderii.

Uzina „Independenta“ Sibiu
angajează:

— strungari
— frezori
— lăcătuşi
— zidiri şamotori
— mecanici locomotivă
— şef manevră C.F.U.
— manevranţi C.F.U.
— muncitori necaîificaţi.

De asemenea, mai angajează pentru calificare muncitori ne
calificaţi avînd 7—8 clase elementare şi stagiul militar satisfă
cut sau tineri născuţi în anul 1950 avînd studiile elementare 
complete.

întreprinderea 13 construcţii 
montaj Timişoara
BULEVARDUL REPUBLICII Nr. 25

angajează pentru şantierele întreprinderii:
— instalatori
— electricieni
— dulgheri
— lăcătuşi montori.

Se preferă formaţii (echipe) complete.
Se asigură cîştiguri bune, cazare în condiţii confortabile, 

masă la cantină contra cost (3 mese pe zi — 10 lei).
Informaţii se pot lua la sediul întreprinderii sau telefonic 

1 51 84, serviciul organizarea muncii.

T. A. P. £. Mediaş
cu sediul în Mediaş, Piafa Republicii nr 31,

angajează de urgenţă;
— ospătari
— barmani
— vînzători remizeri
— un revizor gestiune.

Relaţii suplimentare se pot primi la sediul între
prinderii, biroul personal, telefon 7581.

MI CA P U B L I C I T A T E

Vînd Manet. Sibiu, str. Lăptăriei nr. 4 (Gara mică) Covrescu.
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Tinereţe
j

Zilnic, grafice şi registre sínt 
completate cu noi şi remarcabile 
realizări obţinute de către tinerii 
din municipiul Mediaş în diferite 
domenii de activitate. Dar aceste 
rezr.'tate nu sínt întîmplătoare.
Ele sínt rodul unor preocupări ale 
organelor şi organizaţiilor U.T.C. 
de la toate nivelele. Ne-am adre
sat tovarăşului loan Florea, secre
tar al Comitetului municipal al 
U.T.C. Mediaş, cu rugămintea de 
a ne vorbi despre desfăşurarea 
unor activităţi ale tineretului şi 
pentru tineret.

RED. Să pornim de la con
ferinţa organizaţiei municipale a U.T.C. şi să vedem ce s-a 
întreprins în perioada care a 
trecut.

I. F .: Avînd asigurate condiţii 
organizatorice corespunzătoare, 
Comitetul municipal şi organiza
ţiile U.T.C. au făcut în acest tri
mestru, realmente, un salt spre 
îmbunătăţirea întregii activităţi. 
Avem în vedere acţiunile între
prinse de Comitetul municipal şi 
organizaţiile U.T.C. pe linia educa
ţiei politico-ideologice iniţiate cu 
prilejul campaniei electorale. Astfel, 
au fost organizate îa  şcoli şi între
prinderi întîlniri <W secretarii Co
mitetului municipal de partid, cu 
alţi activişti de partid şi de stat.
Pe aceeaşi linie, a informării tine
retului asupra politicii interne şi 
externe a partidului şi statului, 
s-au organizat mai bine informă
rile politice operative la nivelul 
grupelor cu toţi uteciştii.

In prezent organizăm în între
prinderi şi instituţii cercuri pe 
probleme de filozofie, etică, eco
nomie, cunoaşterea patriei. Con
duse de activişti, ele vor atrage 
în jurul lor un mare număr de 
tineri doritori să cunoască aseme
nea probleme.

Munca voluntar-patriotică a 
constituit, de asemenea, un dome
niu important pe agenda preocu
părilor organizaţiilor U.T.C. Con
cret, s-a colectat o cantitate de 
200 tone fier vechi, iar duminicile 
sute de tineri din şcolile munici
piului au declanşat acţiuni de în
frumuseţare a oraşului.

Activitatea sportivă şi turistică 
a cunoscut şi ea o înviorare evi
dentă: peste 1 000 tineri au parti
cipat la diferite excursii şi dru
meţii, s-a organizat un frumos 
concurs de orientare turistică, în
treceri la săniuţe, dotate cu tro
feul „Săniuţa de argint“, unde am 
ocupat locul I pe ţară la fete, con
cursuri de schi, şah, tenis etc.

RED. în cuvîntul lor la Con
ferinţa municipală U.T.C., nu
meroşi tineri au venit cu pro
puneri importante menite să 
contribuie la realizarea unor 
activităţi şi mai eficiente. Des-

Din viaţa organi
zaţiilor U, T. C,

Tineretul la muncă 
patriotică

Duminică, 13 aprilie, 250 de 
tineri de la Şcoala de şoferi 
Sibiu au efectuat muncă patrio
tică la Răşinari. în cîteva ore 
ei au plantat puieţi pe o supra
faţă de 4 hectare. în acelaşi 
timp alţi tineri de la Liceul 
agricol, de la Şcolile M.I.A. şi 
M.I.U. au lucrat la amenajări 
în parcul „Dumbrava“.

-ft
, De la o zi la alta Teatrul de 
^  vară care se construieşte, prin 
V  munca patriotica a tineretului 
™ sibian prinde contur. Ieri, ti

neri de la Centrul şcolar „In
dependenţa” şi de la Centrul 
şcolar de industrializare a lem
nului au lucrat la turnarea be
tonului.

Cele mai bune 
formafii

De un succes deplin s-a 
bucurat spectacolul de gală pre
zentat de formaţiile artistice 
notate cu 9 şi 10 la festivalul 
„Flori de primăvară“. Corul Li
ceului „Gheorghe Lazăr”, corul 
de cameră de la Liceul nr. 3, 
formaţiile de dansuri de la li
ceele agricol şi pedagogic, echi
pele de gimnastică de la Liceul 
economic — iată formaţii căl
duros aplaudate. Spectacolul de 
gală dat zilele trecute e încă 
un examen reuşit în vederea 
fazei judeţene a aceluiaşi fes
tival.

m ® m
„Din trecutul 
de luptă ;;

Tinerii de la Grupul şcolar 
C.F.R. au participat, luni, 14 
aprilie, la conferinţa „Din tre
cutul de luptă al P.C.R.“. Con
ferinţa a fost susţinută de to
varăşul loan Hadár de la Co
mitetul judeţean Sibiu al 
P.C.R.

c r o n i c a  d e  f i l m

r - - - - -  N

Se confirmă 
o legendă

Scenaristul filmului, Constan
tin Stoiciu, ne demonstra în 
„Dimineaţa“, volumul său de 
debut, apărut in 1967, cînd. 
autorul era student la filozofie, 
cîteva din calităţile viziunii 
sale asupra vieţii de şantier: 
abandonarea falselor ipostaze 
„eroice“, frumuseţea momente
lor de viaţă datorată unei ob
servaţii atente, fine şi umoru
lui veritabil, într-o acţiune 
populată tonic de oameni trăi
tori în zilele noastre.

începutul exploziv al filmului 
Apoi s-a născut legenda face 
un apropo la producţiile româ
neşti cu tematică similară, dar 
şi cu o mare deficienţă simila
ră, aceea a conflictului, mai 
bine zis a lipsei conflictului, 
mai bine zis a artificiozităţii 
conflictului. Un pregeneric in
coerent şi lung, susţinut de dia
logul neinteligibil din cauza so
norului, subliniază prima im
presie. Apoi, lucrurile se mai 
limpezesc. Ceea ce părea încîl- 
cealâ în naraţiune, bijbîială în 
arhitectura scenariului consti
tuie principala trăsătură pozi
tivă a acestuia: cursivitatea fi
rească, nesilită a faptelor, in
sistenţa ponderată pe scene, pe *

-  efervescentă
j

Broderie a energiei

Foto: FR. NUSS

pre înfăptuirea ur;or asemenea 
propuneri ce ne puteţi spune?

I. F .: In mod firesc ne-am o- 
rientat pe baza programului a- 
doptat la conferinţă şi îmbunătă
ţit cu numeroasele propuneri fă
cute. Se propunea, de pildă, ca 
organizaţiile U.T.C. din întreprin
deri să organizeze mai multe ac
tivităţi educative care să influen
ţeze participarea activă a tinere
tului la îndeplinirea ritmică a 
planului de producţie, folosirea 
judicioasă a fondului de timp, în
tărirea disciplinei în muncă, redu
cerea totală a absenţelor nemoti
vate, continua perfecţionare pro
fesională. Aş dori să precizez că 
în majoritatea întreprinderilor ca 
„Vitrometan”, „Tîrnava”, „Auto- 
mecanica“, „Emailul roşu”, „8 
Mai”, comitetele U.T.C. s-au ocu
pat cu grijă de mobilizarea tine
retului la dezbaterea cifrelor de 
plan, au organizat întîlniri cu con
ducătorii proceselor de producţie, 
care au precizat în detaliu sarci
nile economice ale secţiilor, sec
toarelor, întreprinderilor, acestea 
fiind şi sarcinile tineretului.

în acelaşi timp, doresc să subli
niez faptul că s-a creat o opinie 
combativă împotriva celor care 
absentează de la serviciu, sínt cer
taţi cu disciplina muncii, folosin- 
du-se cu bune rezultate iniţiativa 
„Nici un tînăr sub plan, nici o ab
senţă nemotivată“.

RED.: Tinereţe şi entuziasm. 
Iată cuvinte care ne fac să ni-1 
imaginăm pe tînăr în faţa 
strungului sau mlnuind cu pri
cepere aparatul de sudură, pic- 
tînd şi sculptînd sticlărie, 
emailînd oale şi cratiţe, stăpî- 
nind catalizatori şi macromo- 
lecule, ori răsfoind paginile 
cărţilor. Prin ce concretizaţi 
această hărnicie a tineretului?

I. F .: Despre tinereţe şi entu
ziasm se poate vorbi mult şi fru
mos, chiar dacă (sau mai ales dacă) 
le racordăm la atelierul mecanic, 
la atelierul de sculptură, la email, 
în laborator sau la biblioteca teh
nică. Dar cum spaţiul şi timpul 
ne sínt limitate aş dori să con
chid prin cîteva cifre: 57 la sută 
din totalul muncitorilor medie- 
şeni sínt tineri; aportul lor la în
deplinirea planului producţiei 
globale pe primele trei luni ale a- 
cestui an este concludent: în 
cursurile de calificare, ridicarea 
calificării şi specializare sínt cu
prinşi 1 295 tineri; 750 de tineri 
sínt cititori permanenţi ai biblio
tecii tehnice.

RED.: Ultima chestiune este 
de fapt o invitaţie. Vă rog să 
mă însoţiţi în vizita pe care 
vreau s-o fac, bineînţeles ima
ginar, la clubul tineretului.

I. F .: Problema unui club al 
tineretului era o dorinţă mai ve
che a celor care vor să-şi împar
tă orele de răgaz între o audiţie 
muzicală, un dans, un joc sportiv 
de sală, lectura unei cărţi, a unei 
colecţii de ziare şi reviste. Prin . 
grija Comitetului municipal de 
partid această dorinţă firească în
cepe să fie realizată. Concret: a- 
vem un local adecvat acestui scop, 
parţial s-au făcut unele amena
jări interioare, este necesar să se 
mai facă şi altele şi sintern con
vinşi că vom primi tot sprijinul 
material.

în final, membrii clubului vor 
avea la îndemînă un salon de pri
mire în care îşi vor alege audiţii 
muzicale, jocuri sportive — tenis 
de masă, biliard, şah, remi — sa
lon de informare pe diferite pro
bleme, dans, etc.

Deocamdată atît vă pot spune, 
restul vă invităm să vedeţi cînd 
veţi voi.

MARIA MUNTEANU O interesantă oră de geometrie 

====—

Voinţa de artă 
a lui Gheorghe Cercel

Sculptorul şi pictorul Gheor
ghe Cercel face parte din tagma 
acelor creatori, care trebuie să 
smulgă cu mare efort de la viaţă 
fiecare fărîmă de artă. Pentru că, 
asemeni lui Luchian, artistul nu 
a avut o sănătate care să-i per
mită talentului său să înflorească 
exploziv mereu, ci una şubredă 
cu care a trebuit să lupte, fără 
ca să-şi piardă totuşi vreodată 
speranţa că va izbuti să stoarcă 
lacrima dureroasă a frumuseţii. 
Fire meditativă, înclinat spre gin
găşie şi miniatură, artistul reali
zează, în primul rînd, o poezie a 
lemnului, concretizată într-o mi
nuţioasă broderie şi dantelărie de 
crestături.

Originar din Sebeşul de Jos, fiu 
de oameni săraci, Gheorghe Cer
cel frecventează mai întîi cursuri
le Şcolii de arte şi meserii din Ra- 
coviţa. Acolo el începe să se ini
ţieze în tainele lucrării lemnului. 
Mai apoi se îndreaptă spre Şcoa
la superioară de arte şi meserii 
din Baia Mare, unde a făcut cu
noştinţă cu pictura, pe care o va 
practica paralel cu sculptura pînă 
astăzi. Din 1938 pleacă la Bucu
reşti la Şcoala superioară de pic
tură monumentală şi arte decora

tive. Tot la Bucureşti frecventea
ză cursurile Şcolii muncitoreşti de 
arte frumoase. în acelaşi timp, ca 
să se poată întreţine, Gheorghe 
Cercel prestează un serviciu la 
întreprinderea gospodărească a 
Capitalei. Din cauza muncii enor
me din tinereţe, sănătatea sa începe 
să devină şubredă. Unele succese 
însă îi trezesc entuziasmul şi îl 
fac să se învingă. în 1945 expune 
desene la Salonul Oficial. Doi ani 
mai tîrziu, în 1947, participă cu 
opt desene, patru sculpturi şi 
douăsprezece picturi, la expoziţia 
organizată de Şcoala muncitoreas
că de arte frumoase, obţinînd pre
miul I. în acelaşi an devine mem
bru al Uniunii Artiştilor Plastici, 
Anul 1947 este hotărîtor pentru 
destinul artistului: făcînd cerce
tări la Muzeul de artă, el desco
peră cîteva miniaturi în lemn de 
pe vremea lui Brâncoveanu. „Par
că le-am făcut eu”, ne mărturi
seşte Gheorghe Cercel gîndul său 
de atunci. De la această dată ar
tistul se va dedica pentru totdea
una miniaturii. în 1953 este solici
tat de C.C. al U.T.C. pentru a 
sculpta Ştafeta păcii. In 1954 ex
pune într-o expoziţie la Bucureşti 
mai multe lucrări de inspiraţie 
folclorică şi istorică, dintre care 
mai importante sínt: Legenda Se
beşului de Jos şi Ştefan cel Ma
re cu Vrîncioaia.

încurajat de succesul expoziţiei, 
cit şi de diferiţi artişti, Gheorghe 
Cercel se dedică în timpul său li
ber (trăia dintr-o muncă fără nici 
o tangenţă cu arta) cu pasiune ar
tei. Sculpturile sale în lemn se

înmulţesc cu: Mircea cel Bătrîn 
(după Scrisoarea a IlI-a a lui Emi- 
nescu), Pocnind din bici pe lingă 
boi, Răscoala din 1907, Harap Alb.
Acum începe să sculpteze şi în 
fildeş, continuînd să sculpteze şi să 
picteze lemnul. în 1965 participă 
la Bienala „de artă decorativă cu 
lemn crestat şi pictat.

Apoi se retrage în Sebeşul de 
Jos să-şi refacă sănătatea şi să 
continue opera începută în tine
reţe pe aceleaşi meleaguri. Aici a 
sculptat Legenda lăcrimioarelor, 
furci de tors, linguri, lucrări în 
lemn sau fildeş, a pictat pe sticlă 
diferite legende, pictura sa tră- 
gîndu-şi sevele din folclor, dar do- 
bîndind un timbru personal.

în 1967 i se cer cîteva lucrări 
pentru expoziţia de la Braşov. 
I s-au expus: Legenda lăcrimioa
relor, Legenda Sebeşului de Jos şi 
două furci de tors.

Anul trecut a sculptat un triptic 
Mihai Viteazu (Luptele de la Că- 
lugăreni, intrarea în Alba Iulia şi 
Luptele de la Şelimbăr), care a- 
cum se află la Braşov. în atelie
rul său am putut să admir rodul 
muncii de iarnă: furci crestate sau 
pictate, oglinzi sculptate, fuse, o 
troiţă, două căuşe, un lămpaş, ta
blouri miniaturale în lemn. Pe pe
reţi atârnă icoane pe sticlă mai noi 
sau mai vechi. M-am întrebat, vă- 
zîndu-le pe toate, de ce nu este 
ajutat Gheorghe Cercel să orga
nizeze o expoziţie personală, de ce 
lipseşte din expoziţiile locale?

G. NISTOR

Activităţi pioniereşti
Pentru elevii din judeţul Si

biu, duminică a fost o zi de bo
gate acţiuni pioniereşti, cultu
ral-sportive. în bogatul program 
s-au înscris şi concursurile so
liştilor de muzică populară sus
ţinute de formaţiile din Răşi
nari şi Şelimbăr, precum şi în
trecerile sportive, la volei şi 
baschet, ce au avut loc în co
muna Veştem.

„Săptămâna primăverii”, cum 
a fost denumită perioada 7—13 
aprilie, a prilejuit o bogată 
activitate a detaşamentelor de 
pionieri. Astfel, elevii Şcolii 
generale nr. 18 din Sibiu au 
efectuat mai multe ore de 
muncă voluntară la Muzeul et
nografic din Dumbrava Sibiu
lui, lucrînd la amenajarea tere
nului sportiv şi la plantări de 
arbori, sădind în zona verde 35 
de tei. 0 activitate specific pio
nierească, privită cu multă a- 
tenţie de elevi, o constituie şi 
aşezarea de colivii.

Bi sala Tinerelului
Marţi, în sala Tineretului a 

Casei de cultură a municipiu
lui Sibiu, cercetătorul ştiinţific 
Ion Popescu Argeşel a făcut o 
interesantă expunere despre 
„Judeţul Cluj, realizări şi pers
pective”.

în aceeaşi sală, astăzi, la o- 
ra 18, dr. Eugen Anastasiu, din 
Bucureşti, va face cu auditorii 
o „Călătorie în obiceiurile lu
mii“ (America de Nord, Africa, 
Asia, Australia). Expunerea va 
fi însoţită de prezentări de dia
pozitive color.

Preocupări edilltai e  
ia Cisnădie

Gingăşii de primăvară

(Urmare din pag. I)

căţi dale, respectiv 777 m 1 tro
tuar.

Deputaţii Constantin Veştemean, 
Nicolae Cioran, Nicolae Grigores- 
cu şi alţii, ajutaţi de comitetele 
de cetăţeni, au depus mult interes 
în organizarea activităţii din şan
tiere, pentru mobilizarea tuturor 

i locuitorilor din circumscripţiile 
1 respective.

Pentru asigurarea esteticii ora
şului, eu sprijinul deputaţilor şi 
al comitetelor de cetăţeni, am a- 
dus la cunoştinţa proprietarilor de 
imobile şi locatarilor să efectueze, 
pînă la 1 Mai, repararea şi zugră
virea faţadelor caselor, curăţirea 
drumurilor, rigolelor şi trotuare
lor, astfel incit să predomine as
pectul îngrijit.

Fenomene negative in comerţul sibian
(Urmare din pag. I)

însă fără rezultat, se referă la ne- 
respectarea programelor de func
ţionare a magazinelor. Aproape 
că nu întîlneşti sate în care con
sumatorii să nu fie revoltaţi de 
faptul că trebuie să stea la che
remul vînzătorilor. Aceştia nu 
respectă nici măcar orele de des
chidere. De exemplu, în ziua de 
26 martie, la ora 16,30, la Şura 
Mare, bufetul şi băcănia nu erau 
deschise, deşi programul prevedea 
deschiderea lor la ora 16,00. Bu
fetul din Ocna Sibiului era închis 
în ziua de 21 martie între orele 
10—15.

Sigur că enunţând toate aceste 
aspecte se poate uşor trage con
cluzia unei activităţi mai puţin 
corespunzătoare în comerţ. Am le
gat aceste probleme de circulaţia 
bănească, deoarece comerţul este 
principala cale prin care numera
rul este atras în casieriile băncii 
şi apoi repus în circulaţie sub for
ma diferitelor plăţi.

Avînd în vedere că ne găsim la 
începutul trimestrului II şi că sar
cinile de încasări sínt şi mai spo
rite, am considerat util acest sem
nal de alarmă. Din discuţia avută 
cu economistul A. Roşu, şeful ser
viciului circulaţie bănească, de la 
Banca Naţională, sucursala Sibiu, 
am desprins cîteva aspecte de care 
unităţile comerciale trebuie să ţi
nă seamă „în planul de casă pe 
trimestrul II — relata interlocu
torul — apar unele schimbări 
structurale la capitolele de înca
sări şi plăţi. în comerţ vor trebui 
să sporească încasările în nume
rar, aceasta prin reducerea vînză- 
rilor prin virament. Dar asta nu 
va fi suficient. Există un fond de 
cumpărare sporit ca urmare a 
creşterii salariilor din diferite ra
muri industriale, iar unităţile co
merciale vor trebui să răspundă 
prompt prin asigurarea celor mai 
solicitate mărfuri, prin repartiza
rea lor judicioasă pe sectoare şi 
unităţi de desfacere. Consider că 
voiajorii comerciali, merceologii,

nu-şi îndeplinesc încă suficient 
îndatoririle pe care le au. Ei sínt 
aceia care ar trebui să cunoască 
cererea de consum, să ţină o le
gătură mai strînsă între comerţ şi 
industrie, iar contractările să re
flecte fidel pretenţiile populaţiei”.

Noi am mai adăuga că în aceas
tă perioadă unităţile comerciale 
vor trebui să se orienteze pentru 
procurarea mărfurilor de sezon, 
pregătirea magazinelor amplasate 
lse traseele turistice, expunerea în 
vitrine a mărfurilor cît mai co
respunzător şi realizarea unei re
clame comerciale eficiente. Nu 
trebuie neglijat faptul că unităţile 
comerciale au posibilitatea să-şi 
procure o gamă variată de măr
furi pe plan local, atît din produ
sele industriei locale cît şi din 
produsele peste plan ale întreprin
derilor industriale de interes re
publican. Acestea sínt doar cîteva 
din măsurile care vor permite o 
activizare a desfacerii mărfurilor 
fi ca urmare îmbunătăţirea circu
laţiei băneşti din judeţul nostru.

Întîmpinăm desigur şi unele 
greutăţi în acest sens. Sínt şi unii 
cetăţeni neglijenţi, aşa cum este 
cazul proprietarului imobilului din 
str. 6 Martie nr. 5, care a tără
gănat repararea şi zugrăvirea ca
sei deşi prezintă un aspect de
zolant, fiind necesară luarea chiar 
a unor măsuri de ordin adminis
trativ.

O atitudine de comoditate do
vedesc şi unii locatari din cvarta
lul Măgura, care degradează bu
nuri şi îndeosebi zonele verzi 
prin nesupravegherea copiilor în 
timpul de joacă. De asemenea, îşi 
găsesc tot felul de ocupaţii atunci 
cînd este vorba de a participa la 
lucrările ce se efectuează cu mun
că patriotică pentru asigurarea 
aspectului dorit al cvartalului.

— Sîntem la mijlocul primă
verii, ce ne puteţi spune despre 
asigurarea unor condiţii mai 
bune pentru distracţia şi re- 
creerea oamenilor muncii, pen
tru parcuri de odihnă, jocuri 
de copii etc.?

— Este una din problemele ce 
stau în atenţia comitetului execu
tiv. Ne gîndim să extindem zone
le de recreere şi în primul rînd 
să dăm colorit zonelor verzi din 
oraş, să amplasăm pe arterele prin
cipale coşuri şi vaze cu flori pen
tru a realiza o ambianţă plăcută 
şi în ton cu arhitectura.

In cvartalul Măgura şi în alte 
zone de recreere vom instala, în 
cursul lunii aprilie, mai multe in
stalaţii de joacă pentru copii şi 
vor fi revizuite cele din zona la
cului.

Desigur că Cisnădia, împreună 
cu Cisnădioara, oferă un cadru 
natural adecvat pentru recreerea 
în împrejurimile sale mai ales în 
zilele de sărbătoare. Cu sprijinul 
întreprinderii forestiere, se va 
reamenaja drumul spre pădurea 
Măgura, prin str. Livezii, astfel că 
se vor crea condiţii mai bune pen
tru ieşiri în aer liber. De aseme
nea, cu sprijinul Consiliului popu
lar judeţean şi al Direcţiei de gos
podărie se preconizează a se pro
iecta un loc de agrement în zona 
lacului şi a Văii Argintului, unde 
lucrările vor fi executate în bu
nă parte cu muncă patriotică.

Sortimente
noi

La secţia încălţăminte de co
mandă din cadrul cooperativei 
„Medieşeana” la începutul aces
tei săptămîni au fost introduse 
două sortimente noi: pantofi 
pentru femei tip „Romarta“, 
pantofi tip "B pentru bărbaţi. 
Tot în cadrul acestei coopera
tive, la secţia marochinărie, se 
produc o serie de noi modele 
de poşete şi genţi executate din 
P.C.V. expandat de diferite cu
lori şi din lac.

gesturi, pe fizionomii, aducerea ; 
în prim plan a „vieţii particu- s 
lare a şantierului”.

Autorii au avut o inspiraţie 
genială amintindu-şi că pe şan
tiere lucrează oameni şi atunci, 
evident, există şi o faţetă a 
umanului pe care autorii ne-o 
oferă iscusit. Scene aparent 
lipsite de importanţă în film 
(petrecerile, circul, lozul în plic 
etc.) au o frumuseţe care le 
poate oferi libertatea de a pu
tea constitui ele însele bucăţi 
independente de artă cinemato
grafică. Evitarea şabloanelor dă 
rezultate excelente în scenele
— hai să le zicem „de masă”
— care au pe undeva perfec
ţiunea spontaneităţii oferită de 
„cine-verité“. ,

Să vorbim despre abandona- ' 
rea unor false ipostaze eroice. 
Este în film un pasaj al inau- ’ 
gurării unei linii ferate. Ei bine, , 
aici nu există nici discursuri 
solemne, nici aplauze discipli
nate, nici feţe transfigurate 
oficial de emoţia momentului, 
ci un final de discurs abia dis
tins din rumoarea mulţimii, o 
fanfară încropită care cîntă a- 
proximativ şi, culmea, trenul 
care trebuia să sosească la o 
oră fixată riguros, întîrzie! 
Excelent pasaj, înscriindu-se 
plenar în ceea ce numeam fa
ţeta omenească a şantierului.

Nu putem cuprinde în pre
zentele rînduri tot ce ni s-a pă
rut remarcabil în acest film. 
Trebuie însă neapărat menţio
nată distribuţia care, cu o ex
presie uzată, serveşte optim in
tenţiile autorilor, de la prezen
ţa lui George Calboreanu la 
farmecul lui Ştefan Ciubotăra- 
şu; de la certitudinea maturi
tăţii artistice a lui Ilarion Cio- 
banu la umorul lui Mihai Me- 
reuţă. Tinerii actori Dan Nuţu 
şi Virgil Ogăşanu probează şi 
în această ocazie dezinvoltura 
talentului lor demonstrat pe 
scenă; cît despre Margareta Po- 
gonat, ne convinge că cei care 
regretă absenţa ei îndelungată 
din film au perfectă dreptate.

Regia: Andrei Blaier; imagi
nea: Liviu Stan.

Filmul „Apoi s-a născut le
genda”, care rulează în sala re
novată a cinematografului 
„Arta”, ne face a crede într-un 
soi de legendă: se zice că ar 
exista nişte tineri regizori şi 
scenarişti şi scenografi şi ac
tori care ar fi în stare să creeze 
un nou val în cinematografia 
românească.

RARES CORNEA--- J
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VIETNAMUL DE SUD. Ostaşi ai Forţelor Populare de Eliberare con
tinuă lupta împotriva trupelor americane. în foto: Un post de apărare 
antiaeriană în junglă. Ei au doborît 13 avioane americane care se în

dreptau spre R.D. Vietnam

V ietn a m u l «ie Sin!

Crime ale forfelor americano- 
saigoneze
în lagărele de concentrare

Saigon 16 (Agerpres). -— Comi
tetul Central al Alianţei forţelor 
naţionale, democratice şi paşnice 
din Vietnam a dat publicităţii o 
declaraţie în care condamnă cri
mele comise de forţele S.U.A. şi 
ale regimului de la Saigon în la
gărele de concentrare de la Ba 
Lang An şi Kong H’Ring din 
provinciile Quang Ngai şi Kon- 
tum. în această declaraţie, care a 
fost transmisă de agenţia de pre
să Eliberarea, se arată că la 9 mar
tie trupe americano-saigoneze au 
silit aptoape 1 000 de persoane din 
lagărul de concentrare de la Ba 
Lang An, printre care se aflau 
copii, femei şi bătrîni, să se îm

barce pe şalupe, care apoi au fost 
scufundate. Totodată, declaraţia 
menţionează că la 23 februarie 
forţele americano-saigoneze, folo
sind aviaţia, artileria şi blindate 
au masacrat 350 de persoane afla
te în lagărul de concentrare de la 
Kong H'Ring, din provincia Ivgn- 
tum.

Comitetul Central al Alianţei 
forţelor naţionale, democratice şi 
paşnice din Vifetnam a adresat un 
apel tuturor organizaţiilor progre
siste din lume, cerîndu-le să ia 
măsuri in vederea . încetării cri
melor forţelor americano-saigone
ze în Vietnamul de sud.

Posibilitatea restabilirii 
relaţiilor diplomatice  
americano-cambodgiene

Phnom Penh 16 (Agerpres). — 
Recenta notă americană prin care 
Statele Unite ale Americii recu
nosc „integritatea teritorială a re-

Coreea de Sud

O nouă campanie 
de represiuni

Seul 16 (Agerpres). Regimul sud- 
coreean al generalului Pak Cijan 
Hi a dezlănţuit la 14 aprilie o nouă 
campanie de represiuni împotriva 
populaţiei care se pronunţă în a- 
părarea drepturilor ei vitale. A- 
genţiile de presă relatează că a- 
ceastă campanie se desfăşoară sub 
firma „luptei împotriva dezordi
nii şi criminalităţii“. Începînd din 
noaptea de 14 aprilie în întreaga 
ţară au fost arestate 1 100 de per
soane. Autorităţile au înscenat 
procese şi au pronunţat sentinţe 
de condamnare la moarte împotri
va unor eminenţi reprezentanţi ai 
forţelor patriotice şi democratice 
care s-au pronunţat împotriva po
liticii regimului de la Seul, în fa
voarea retragerii trupelor ameri
cane din Coreea de Sud şi pentru 
reunificarea paşnică a ţării.

gatului Cambodgiei în frontierele 
sale actuale“, a declanşat un dia
log indirect între guvernele celor 
două ţări. Acum, cînd Statele 
Unite au acceptat să recunoască 
frontierele noastre actuale — a 
declarat în faţa Adunării Naţionale 
prinţul Sianouk, şeful statului 
cambodgian, — noi sintern gata să 
restabilim relaţiile diplomatice cu 
S.U.A. în urma acestei declaraţii 
un purtător de cuvînt al Departa
mentului de Stat a afirmat că 
S.U.A. sínt gata să angajeze dis
cuţii în vederea restabilirii reia 
ţiilor diplomatice cu Cambodgia pe 
baze mutuale satisfăcătoare. După 
cum se ştie, relaţiile diplomatice 
dintre cele două ţări au fost rup
te de către Cambodgia, în mai 
1965, datorită faptului că în acel 
moment Statele Unite nu au recu
noscut frontierele acestui stat.

Semnificaţia 
unor decla
raţii ale ini 
Michel Debré

Paris 16 (Agerpres). — Prezen- 
tînd unele aspecte ale politicii ex
terne franceze, ministrul de exter
ne, Michel Debré, şi-a exprimat 
satisfacţia pentru progresele ce ar 
fi fost înregistrate în convorbirile 
de la New York în problema 
Orientului Mijlociu dintre repre
zentanţii celor patru mari puteri 
membre permanente ale Consiliu
lui de Securitate. în acelaşi timp, 
el a exprimat „marea sa îngrijo
rare“ în legătură cu încordarea si
tuaţiei pe plan militar la liniile 
de armistiţiu dintre Israel şi ţările 
arabe.

Ministrul francez a relatat, pe de 
altă parte, despre sesiunea Consi
liului Ministerial N.A.T.O. de la 
Washington, referindu-se în spe
cial la problema destinderii între 
Est şi Vest. Franţa, a spus el, a 
fost întotdeauna unul dintre a- 
depţii destinderii în Europa şi în 
întreaga lume. în concepţia noas
tră însă, această acţiune nu tre
buie înţeleasă ca o destindere de 
la bloc la bloc. Noi credem în e- 
ficacitatea convorbirilor bilaterale 
şi multilaterale.

ITALIA

Dezbateri în Camera De
putaţilor după incidentele 
de la Batticaglia

Roma 16 (Agerpres). — în Ca
mera Deputaţilor a Parlamentului 
italian au început dezbateri asu
pra recentelor incidente de la Bat
ticaglia, precum şi în legătură cu 
cauzele răscoalelor din închisorile 
italiene. Răspunzînd interpelărilor 
deputaţilor, primul ministru, Ma
riano Rumor, a reafirmat dorinţa 
guvernului de a asigura menţine
rea ordinii în ţară, precum şi re
lansarea politicii de dezvoltare a 
sudului ţării. Premierul italian a 
refuzat să ia în considerare cere
rea deputaţilor stîngii de dezar
mare a poliţiei. La rîndul său, mi
nistrul de interne, Franco Restivo, 
a relevat că „guvernul are datoria 
de a asigura şi garanta securitatea 
şi libertatea tuturor cetăţenilor“. 
Referindu-se la incidentele din 
Batticaglia, în cursul cărora două 
persoane au fost ucise, ministrul 
de interne a recunoscut că „for
ţele de ordine au deschis focul a- 
supra demonstranţilor“, însă, după 
cum a precizat el, „din propria-i 
iniţiativă, fără a fi primit un ast
fel de ordin“.

în cursul dezbaterilor a luat 
cuvîntul de asemenea, Giancarlo 
Pajetta, membru al Direcţiunii 
Partidului Comunist Italian. El a 
cerut guvernului ,să tragă la răs
pundere , pe cei ce s-au făcut vi
novaţi de incidentele de la Batti
caglia. Pajetta a solicitat totodată

demisia ministrului de interne şi 
a lansat un apel tuturor forţelor 
democrate să se unească în vede
rea promovării unei politici de 
dezvoltare economică şi socială a 
Italiei. în cuvîntul său, secretarul 
naţional al Partidului Socialist 
Italian, Mauro Ferri, a menţionat 
că Partidul Socialist Italian „se va 
opune oricăror represiuni şi limi
tări a libertăţilor constituţionale“.

Apelul Partidului 
Comunist din Portugalia

Paris 16 — Corespondentul Â- 
gerpres Al. Gheorghiu, transmite: 
Partidul Comunist din Portugalia 
a adresat un apel oamenilor mun
cii în care le cere să declare greve 
şi să manifesteze cu prilejul zilei 
de 1 Mai „pentru pîine, libertate, 
pace, pentru amnistie şi alegeri 
libere“. în apel se arată că în ul
timele luni mişcarea grevistă a 
luat amploare. S-au aflat în grevă 
pescari, muncitori de la uzinele de 
conserve, de la uzinele Ford, Ge
neral Motors şi Firestone, precum 
şi din' numeroase alte întreprin
deri, bănci şi companii de asigu-

Conflictul nigerian este 
„o dezonoare pentru Africa"
a declarat preşedintele Ugandei

C onvorbiri bulgaro- 
austriece la Yiena
Consens de opinii asupra securităfii 
europene

Viena 16 (Agerpres). — La Vie- 
na au avut loc tratative între To- 
dor Jivkov, preşedintele Consiliu
lui de Miniştri al R.P. Bulgaria, 
şi dr. Josef Klaus, cancelarul fe
deral al Austriei,, anunţă agenţia
B.T.A.

în declaraţiile făcute presei, du
pă convorbiri, cei doi conducători 
de stat şi-au exprimat satisfacţia 
faţă de modul cum au decurs con
vorbirile şi convingerea că acestea 
vor contribui la dezvoltarea în 
continuare a relaţiilor bulgaro- 
austriece. Todor Jivkov a arătat 
că în cursul tratativelor au fost 
abordate problemele colaborării 
multilaterale dintre cele două ţări 
şi probleme ale situaţiei interna
ţionale actuale, în special ale secu
rităţii europene. El a menţionat

că în concepţiile celor două gu
verne asupra securităţii europene 
există multe elemente comune.

Cancelarul Josef Klaus a decla
rat că este mulţumit de tratati
vele avute cu premierul Todor 
Jivkov, deoarece „în cadrul con
vorbirilor au fost discutate pro
blemele actuale care au astăzi o 
deosebită importanţă pentru poli
tica europeană, pentru Bulgaria 
şi Austria“. El a anunţat că în 
timpul vizitei delegaţiei bulgare la 
Viena va fi semnat un nou acord 
de colaborare culturală şi tehnico- 
ştiinţifică. împreună cu acordurile 
anuale şi culturale existente, a- 
cesta va fi o nouă contribuţie la 
dezvoltarea colaborării dintre ce
le două ţări, a subliniat el.

Reuniunea 
guvernului R. A. U.

Lusaka 16 (Agerpres). — Con
flictul nigerian este „o dezonoare 
pentru Africa“ — a declarat Mil- 
ton Obote, preşedintele Ugandei, 
care participă la reuniunea la ni
vel înalt a statelor din centrul 
şi estul continentului. El a subli
niat că adevărata problemă care 
se cere rezolvată nu este aceea a 
ajutoarelor acordate unei părţi 
sau alteia, ci să se pună capăt 
războiului fratricid dintre africani.

Referindu-se la contribuţia pe 
care o poate aduce la rezolvarea

probletpei nigeriene Conferinţa 
statelor din Africa Centrală şi de 
Est, preşedintele Ugandei a subli
niat că participanţii la reuniune 
şi-au propus un schimb de vederi 
în ce priveşte soluţionarea con
flictului. Vom avea prilejul să fa
cem cunoscut punctul nostru de 
vedere împăratului Haille Selassie, 
care de la Lusaka va pleca la 
Monrovia pentru a prezida Comi
sia Consultativă a Organizaţiei U- 
nităţii Africane pentru Nigeria.

Cairo 16 (Agerpres). — Guver
nul Republicii Arabe Unite, reunit 
sub preşedinţia lui Gamal Abdel 
Nasser, a examinat situaţia mili
tară de-a lungul Canalului de 
Suez, precum şi desfăşurarea dis
cuţiilor la New York în vederea 
reglementării crizei din Orientul 
Apropiat, anunţă agenţia MEN. 
Ministrul afacerilor externe Mah
mud Riad a prezentat un raport 
referitor la convorbirile care au

loc între cele patru mari puteri — 
U.R.S.S., S.U.A., Anglia, Franţa — 
iniţiate în scopul găsirii unei so
luţii politice a crizei din această 
regiune a lumii. In cadrul reuniu
nii Mahmud Fawzi, consilierul 
preşedintelui R.A.U. pentru pro
bleme externe a informat despre 
convorbirile pe care le-a avut cu 
oficialităţile americane în timpul 
vizitei efectuate la Washington şi 
New York.

MAROC. Pitorescul alb al peisajului Ia Casablanca, cel mai mare port 
marocan, unul din cele mai frumoase oraşe ale ţării

STATELE UNITE. La Cape Ken
nedy, „Apollo-10“ este deja fixată 
pe racheta purtătoare. „Saturn 5 
în aşteptarea marelin voiaj spre 

lună

C ro n ic a  evenimentelor internationale
A sos/t timpul...

să ne ocupăm de propriile noastre 
probleme, să stabilim poliţica ţării 
după interese care sínt ale ei şi 
nu ale Marii Britanii sau Statelor 
Unite, cum se proceda pînă nu de 
mult“. Această declaraţie pe care 
Pierre Elliot Trudeau, primul mi
nistru al Canadei, a făcut-o la 
Calgary, unde a avut loc reuniu
nea partidului liberal, se înscrie 
pe linia ultimelor acţiuni promo
vate de guvernul de la Ottawa în 
spiritul a ceea ce ziariştii au de
numit „reconsiderări canadiene“.

Aceste reconsiderări pot fi ur
mărite sub diferite aspecte (dorin
ţa Canadei de a nu mai permite 
ca politica ei externă şi de apă
rare să fie stabilită de alte ţări, 
intenţia guvernului de la Ottawa 
de a reduce prezenţa ţării în ca
drul N.O.R.A.D. — Comandamen
tul unificat canadiano-american al 
apărării aeriene a Americii de 
Nord) —, dar punctul lor nodal 
pare să-l constituie dezangajarea 
faţă de N.A.T.O.

A fost mai întîi acea memora

bilă conferinţă de presă ce întru
nea nu mai puţin de 500 de zia
rişti din diferite ţări ale lumii, 
cînd premierul Trudeau comunica 
că guvernul său a hotărît să pre
lungească numai cu un an anga
jamentele ţării în cadrul pactului 
nord-atlantic, urmată la scurt 
timp, de o altă declaraţie conform 
căreia dacă Canada, deocamdată, 
înţelege să rămînă în N.A.T.O., ea 
va proceda la reducerea treptată 
a forţelor sale staţionate in Euro
pa occidentală. Din punct de ve
dere militar, scrie ziarul „Was
hington Post“, hotărîrea guvernu
lui canadian are un efect aproape 
neglijabil, întrucît forţele sale din 
cadrul N.A.T.O. (12 000 de oame
ni) reprezintă mai mult o parti
cipare simbolică; din punct de ve
dere psihologico-politic, ea este 
însă greu de suportat, influenţînd 
într-o măsură considerabilă ten
dinţele centrifuge vizibile şi în 
rîndul unor alţi parteneri.

De ce această lipsă de entu
ziasm a Canadei faţă de partici
parea sa la N.A.T.O.? In primul 
rînd pentru că aşa cum arăta zia

rul „New York Times“, la Ottawa
N.A.T.O. începe să fie considerat 
„ca o relicvă a războiului rece“, şi 
în al doilea rînd pentru că se apre
ciază că apartenenţa ţării la aceas
tă organizaţie de bloc o lipseşte de 
posibilitatea promovării unei po
litici externe independente. Şi, în 
sfîrşit, dar nu pe ultimul loc, se 
situează şi probleme de ordin e- 
conomic: din momentul intrării 
sale în N.A.T.O., Canada a chel
tuit în scopuri militare 40 de mi
liarde de dolari, în timp ce o se
rie de programe civile au trebuit 
să fie abandonate.

Aspiraţia fund amen 
fală a omenirii.
constînd în instaurarea unui cli
mat de destindere, de înţelegere şi 
pace în toate colţurile lumii de
termină, între altele, viul ii. teres 
cu care sínt urmărite toate efortu
rile de soluţionare pe cale politică 
a situaţiei din Orientul Mijlociu: 
pe de o parte, convorbirile şi con

sultările cvadripartite care conti
nuă la New York, pe de alta, di
versele declaraţii făcute de cele 
două părţi aflate în conflict.

Reprezentanţii la O.N.U. ai An
gliei, Franţei, S.U.A. şi Uniunii 
Sovietice se întrunesc în mod pe
riodic pentru a examina dacă şi 
în ce măsură este posibil să se 
găsească o platformă comună care 
să constituie un punct de plecare 
spre soluţionarea situaţiei din O- 
rientul Mijlociu. Această platfor
mă ar urma să fie elaborată pe 
baza răspunsurilor primite din 
partea Israelului, Egiptului şi Ior
daniei la chestionarul despre mo
dul cum trebuie soluţionat con
flictul din această regiune şi care 
fusese înmînat ţărilor respective 
de către Gunnar Jarring, repre
zentantul special în Orientul Mij
lociu al secretarului general al
O.N.U., U Thant.

Problema Orientului Apropiat 
constituie izvorul unei vii activi
tăţi diplomatice nu numai la 
O.N.U. ci şi în afara sa. în acest 
context se înscriu convorbirile a- 
vute cu oficialităţile S.U.A. de 
Mahmud Fawzi. consilierul pen
tru problemele externe al preşe
dintelui Nasser, vizita întreprinsă 
la Cairo de Edward Heath, liderul 
partidului conservator britanic, 
precum şi propunerile de regle
mentare a conflictului făcute de

regele Iordaniei, Hussein, în ca
drul unei vizite oficiale întreprin
se la New York. Concepute în şa
se puncte, propunerile suveranului 
iordanian cuprind, ca elemente e- 
senţiale: respectarea şi recunoaş
terea suveranităţii, integrităţii te
ritoriale şi independenţei politice 
a tuturor statelor din această re
giune, recunoaşterea pentru toate 
statele din această parte a lumii 
a unor graniţe sigure, fără ame
ninţări sau acte de război şi ga
rantarea dreptului de navigaţie în 
Golful Akaba şi Canalul de Suez 
pentru toate statele din această 
regiune. Totodată, regele Hussein 
a reamintit necesitatea de a fi pu
se în aplicare toate prevederile 
cuprinse în rezoluţia Consiliului de 
Securitate din noiembrie 1967.

Răspunzînd planului de pace al 
suveranului iordanian, ministrul 
de externe al Israelului, Abba E- 
ban, s-a pronunţat împotriva con
sultărilor cvadripartite pentru re
zolvarea conflictului din această 
regiune prin negocieri directe în
tre părţile interesate, subliniind 
că misiunea Jarring reprezintă sin
gura modalitate constructivă de 
examinare prin intermediul unei 
organizaţii internaţionale a căilor 
de reglementare a conflictului din 
această parte a lumii.

VENERA ANGHEL

rări. P.C. din Portugalia atrage 
atenţia că aşa-numita „campanie 
de liberalizare“ a actualului gu
vern portughez nu reprezintă de
cit „o perdea de fum“, care tinde 
să mascheze realitatea vieţii politi
ce şi economice portugheze: „drep
turile sindicale, inclusiv dreptul la 
grevă — se arată în apel — sínt in
terzise şi reprimate; dreptul de aso
ciere, libertatea de exprimare şi 
de întrunire nu sínt recunoscute“.- 
Partidul Comunist cere dizolvarea 
poliţiei politice (PIDE), eliberarea 
democraţilor arestaţi şi decretarea 
amnistiei.

El cheamă pe oamenii muncii să-şi 
intensifice campania împotriva 
războiului colonial, care este con
trar intereselor fundamentale ale 
naţiunii portugheze şi încrederii 
internaţionale, safcntensifice lupta 
pentru revendicările economice şi 
libertăţi democratice.

C o o rd o n a te
•  MIERCURI DIMINEAŢA A 

AVUT LOC LA GENEVA o şedin
ţă neoficială a Comitetului celor 
18 state pentru dezarmare. Au fost 
discutate probleme privind proce
dura şi organizarea activităţii 
pentru perioada următoare.

•  LA BAD GODESBERG A 
ÎNCEPUT MIERCURI Congresul 
extraordinar al Partidului social- 
democrat din R.F. a Germaniei. 
Congresul este consacrat definirii 
platformei electorale cu care so- 
cial-democraţii se vor prezenta în 
alegerile generale din toamnă. Cei 
344 de delegaţi cu drept de vot 
deliberativ vor dezbate proiectul 
programului electoral elaborat de 
conducerea partidului, precum şi 
270 de moţiuni prezentate de dL 
verse organizaţii locale ale
P.S.D.G.

•  PRODUCŢIA INDUSTRIALA 
A R.S.F. IUGOSLAVIA în primul 
trimestru al acestui an a înregis
trat o creştere de 10,4 la sută în 
comparaţie cu aceeaşi perioadă a 
anului 1968, transmite agenţia 
Taniug. Cel mai înalt ritm de creş
tere a fost înregistrat in indus
tria chimică, în cadrul căreia pro
ducţia industriei farmaceutice a 
crescut cu 32 la sută. Ritmul de 
creştere al construcţiei navale a 
fost de 24 la sută, iar al siderur
giei de 17 la sută.

•  UN GRUP DE SENATORI ŞI 
DEPUTAŢI SUD-VIETNAMEZI au
adresat şefului regimului de la Sai
gon o scrisoare în care se cere eli
berarea imediată a liderului bu
dist, Thich Thiu Minh, arestat 
împreună cu alţi studenţi budişti 
în februarie a.c. datorită opoziţiei 
faţă de politica administraţiei. Nu
meroase persoane arestate în fe
bruarie au fost judecate şi con
damnate la închisoare pe termene 
între 5 şi 15 ani. Autorii scrisorii 
au cerut, de asemenea, lui Nguyen 
Thieu să ridice restricţiile în urma 
cărora sediul asociaţiei budiste a 
fost închis în mod ilegal.

•  DUPĂ CUM S-A ANUNŢAT 
LA STOCKHOLM, un alt grup de 
16 militari americani, care au 
dezertat, au obţinut azil politic im 
Suedia. Numărul total al milita® 
rilor americani care s-au refugia”  
în Suedia, în semn de protest îm
potriva războiului dus de Statele 
Unite în Vietnamul de Sud, se ri
dică la 204 persoane.

•  CONCENTRÎNDU-ŞI DEZ
BATERILE IN JURUL PROBLE
MELOR pe care le ridică mişcă
rile de eliberare naţională, reuniu
nea la nivel înalt a celor 14 state 
din Africa Centrală şi de Est a 
luat în discuţie măsuri de ajuto
rare concretă a luptei de guerilă a 
populaţiei din Rhodesia şi colonii
le portugheze. S-a preconizat spo
rirea sprijinului material şi de altă 
natură acordat mişcărilor de eli
berare din aceste zone ale conti
nentului.

•  GUVERNUL REGAL AL 
CAMBODGIEI a dat publicităţii o 
declaraţie, în care subliniază ca
racterul premeditat al provocări
lor puse la cale pe teritoriul cam
bodgian de trupele americane. Ac
ţiunile de acest gen, se relevă în 
declaraţie, reprezintă o violare a 
drepturilor suverane ale ţării, 
precum şi o încălcare flagrantă a 
Carţei O.N.U., care poartă şi sem
nătura Statelor Unite.

•  CONFORM DATELOR A- 
NUNŢATE DE AGENŢIA FRAN
CE PRESSE, uraganul care s-a 
abătut asupra Pakistanului de 
Est a provocat moartea a 1 000 de 
persoane şi rănirea altor 7 000.
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